
P r e c h o d  c e z  H o r u  b l a h o s l a v e n s t i e v  

Najprv zrieknutie, potom očistenie 
Ešte sa vrátim k téme hrobu v našom živote.  

Hrob, to je miesto, kde zomierame sebe a zriekame sa seba. Vlastne, nie seba, pretože od počiatku 

našim skutočným a pravým Ja je Kristus, sme určení na symbiózu s Bohom a v Bohu, aby sme my 

boli úplne Boží a Boh bol úplne a celý našim, Jeho Všetko našim všetkým. To, čomu zomierame, 

je naše Ego, onen falošný umelý paškvil, ovocie hriechu, ktorý sa do nás votrel namiesto Krista a 

zaplnil miesto určené Bohu.  

Hrob je miesto a čas, keď sa ho zriekame. Neznamená to, že už je hneď aj odstránené. Je to podobné 

búraniu domu. Najprv sa musíte jasne a pevne rozhodnúť, že dom idete zbúrať. Ale on stále ešte 

stojí. Ešte len musí prísť práca, počas ktorej ho skutočne zbúrate. Ale bez toho prvého rozhodnutia 

by k tomu nikdy nedošlo. Tak je to aj s Egom. Najprv musí prísť rozhodnutie naozaj mu zomrieť, 

naozaj ho zanechať. To sa deje v onom hrobe, kde sa, nakoľko dá, oddeľujeme od sveta a svetských 

vecí - čiže hlavne od toho, čo živí žiadostivosť po moci a uznaní a bohatstve a rozkoši, ako aj Písmo 

píše: "Nemilujte svet, ani to, čo je vo svete. Ak niekto miluje svet, nie je v ňom Otcova láska. Veď 

nič z toho, čo je vo svete, ani žiadostivosť tela, ani žiadostivosť očí, ani honosenie sa bohatstvom, 

nie je z Otca, ale zo sveta. A svet sa pominie, aj jeho žiadostivosť. Kto však plní Božiu vôľu, ostáva 

naveky" (1Jn 2, 15-17). Takto, odstrihnutí od sveta a jeho balastu, rozhodujeme sa, že hej, áno, toto 

chceme. Chceme takto odumrieť Egu.  

A keď takto v mysli zanecháme Ego a rozhodneme sa ho zbúrať, ostatné je potom už len formalita, 

prostá práca, v kresťanstve nazvaná askéza, ktorou už len postupne dokončujeme, k čomu sme sa 

takto rozhodli. Vlastne o tom duchovný život je, že vypratávame sami seba od Ega, stále viac, stále 

hlbšie, až kým nie je úplne preč, podľa slov Písma: "Umŕtvujte teda svoje pozemské údy: smilstvo, 

nečistotu, vášeň, zlú žiadostivosť a lakomstvo, čo je modloslužba! … Ale teraz odložte aj vy všetko: 

hnev, rozhorčenie, zlobu, rúhanie i mrzké reči zo svojich úst. Neluhajte si navzájom vy, čo ste si 

vyzliekli starého človeka s jeho skutkami a obliekli ste si nového, toho, čo sa obnovuje, aby mal 

pravé poznanie podľa obrazu toho, ktorý ho stvoril" (Kol 3, 5.8-10), či inde: "Bratia, sme dlžníkmi, 

ale nie telu, aby sme museli žiť podľa tela. Lebo ak budete žiť podľa tela, zomriete. Ale ak Duchom 

umŕtvujete skutky tela, budete žiť" (Rim 8, 12-13) a aby následne v takto uvoľnenom 

priestore "Kristus skrze vieru prebýval vo vašich srdciach, aby ste zakorenení a upevnení v láske 

mohli so všetkými svätými pochopiť, aká je to šírka, dĺžka, výška a hĺbka, a poznať aj Kristovu lásku, 

presahujúcu každé poznanie, aby vás naplnila Božia plnosť celá" (Ef 3, 17-19).  

Vojdime teda do svojho hrobu. Ego začne kričať, kvíliť, nariekať. Pokývame hlavou a povieme si, 

áno, tu je, tu je moje Ego. No, je na čase začať ho umŕtvovať, začať ho vypratávať, aby mohol stále 

viac vychádzať Kristus, Boh, môj Život, moje nové Ja.  



 

Dnes možno na tento hrob úplne stačí odpojiť sa od médií - televízor, internet, rádio, mobil, mp3-

ka,... samozrejme, nezabudnúť na pôst od jedla, ktorý je nesmierne účinný... k tomuto tichu 

ešte pridať mlčanie a zanechať zbytočné reči, ale aj zbytočné myšlienky a dumanie... nič, než staré 

osvedčené nástroje. Ego kričí a objavuje sa náhle spústa miesta, ktoré môže byť nanovo naplnené. 

A keďže sme kresťania, začíname sa otvárať tak, aby bolo naplnené Kristom.  

Ochota vojsť do hrobu je znakom toho, že sme sa konečne vážne rozhodli pre obrátenie, pre Krista, 

pre nový život, "aby sme tak, ako bol Kristus vzkriesený z mŕtvych Otcovou slávou, aj my žili novým 

životom" (Rim 6, 4).  

"Tu sa ozval Peter: "Pozri, my sme opustili všetko a išli sme za tebou."" (Mk 10, 28) 

"Tak ani jeden z vás, ak sa nezriekne všetkého, čo má, nemôže byť mojím učeníkom." (Lk 14, 33) 

"Kto ma miluje, bude zachovávať moje slovo a môj Otec ho bude milovať; prídeme k nemu a 

urobíme si uňho príbytok." (Jn 14, 23) 

Potom, neskôr, časom, sa môžeme k týmto veciam vrátiť a už nám neublížia, pretože naše vnútro 

už bude inak plné, plné Krista. ""Slobodno všetko." Ale nie všetko osoží. "Slobodno všetko." Ale nie 

všetko buduje" (1Kor 10, 23) - sami slobodní však už vieme vybrať, čo buduje a čo osoží, "veď to 

všetko sa má použiť, a tým zničiť" (Kol 2, 22).  

Pôst, chudoba a čistota 
Myšlienka presmerovávania energie od banálneho k dôležitému, spomínaná obzvlášť v súvislosti s 

energiou sexuálnou (v profánnej sfére napríklad Napoleon Hill a jeho rady, ako byť úspešným 

a bohatým človekom), je najskôr dôvodom, prečo si stále silnejšie uvedomujem, 

prečo čistota, pôst a chudoba sú prostredím, kde sa odohráva rast k sile, napredovanie k 

dokonalosti, dozrievanie k svätosti.  

Samozrejme, musí tu byť viera v cieľ, nádej v jeho dosiahnutie a túžba, čiže láska a dychtivosť po 

ňom - dosť veľké na to, aby sme energiu od vecí ako sú jedlo, sex či majetok odtrhli a presmerovali 

na iný, vyšší cieľ, v ktorý sme uverili, nádejáme sa naň a zamilovali sme si ho.  

Preto toto odriekania nemá veľký zmysel samo osebe, bez tohto cieľa. Tiež nie, ak je to len 

namáhavé potláčanie a premáhanie. Ale ak je tu viera, nádej a láska, potom vytvára priestor a 

slobodu pre úspech. Potom je to naozaj, ako vraví Atanáz, život anjelov.  

Ježiš hovorí: "Vari môžu svadobní hostia smútiť, kým je ženích s nimi? No prídu dni, keď im ženícha 

vezmú; potom sa budú postiť" (Mt 9, 15). Na začiatku, keď nás Kristus láka k sebe, sme plní 

nadšenia a eufórie a chvály a máme pocit, že už sme dorazili, zrovna tak, ako keď v Písme Ježišovi 

"jeho učeníci povedali: "Teraz už hovoríš otvorene a nehovoríš v obrazoch. Teraz vieme, že vieš 



všetko a nepotrebuješ, aby sa ťa dakto spytoval. Preto veríme, že si vyšiel od Boha." Ježiš im odvetil: 

"Teraz veríte? Hľa, prichádza hodina, ba už prišla, keď sa rozpŕchnete, každý svojou stranou, a 

mňa necháte samého. Ale nie som sám, lebo Otec je so mnou"" (Jn 16, 29-32). Aj my po čase 

zistíme, že v skutočnosti Ženích bol u nás len na návšteve, nás ale čaká ešte dlhá cesta Domov, do 

Kráľovstva, ktoré sme s Ním zdedili. Vtedy nastupuje viera, nádej a láska a s nimi pôst, čistota a 

chudoba. Cesta za Ženíchom do Domu Jeho Otca sa začína.  

Adorácia, omša a liturgia, ale aj vnútorná modlitba a kontemplácia, to všetko sú miesta, kde sa nás 

Pán dotýka a my do seba nasávame Jeho Svetlo a blízkosť a tak v nás rastie aj viera, aj nádej, aj 

láska a robí nás schopnými vydať sa na cestu za Ním a do Jeho Domu ako nám prikazuje: "Usilujte 

sa vojsť …" (Lk 13, 24) a ako nám je predobrazom Eliáš, keď "posilnený týmto pokrmom išiel 

štyridsať dní a štyridsať nocí až k Božiemu vrchu Horeb" (1Krľ 19, 8). Veľká a závratná Hlbina je 

Boh - a sa musíme pustiť všetkého a s vierou a bez strachu nechať sa Ňou pohltiť, aby sme v Nej 

našli vieru a život, ktoré sú silou synov a dcér Otca, poznanie, že naozaj sme synmi v Synovi, "aby 

sme tak, ako bol Kristus vzkriesený z mŕtvych Otcovou slávou, aj my žili novým životom. Lebo ... sme 

s ním zrástli a stali sa mu podobnými" (Rim 6, 4-5). Nie v prchavom nadšení, ale v pokoji istoty 

skutočného.  

Byť malým neznamená byť slabým 
Ani neschopným či nemohúcim. Nie je tak u detí v pozemských rodinách, nie je tak ani v Rodine 

Boha. Veď ako vraví aj Písmo: "aby skrze jeho Ducha mocne zosilnel váš vnútorný človek" (Ef 

3, 16). Znamená to byť prosto bez Ega - pretože našim novým "egom" sa stal doslova a do písmena 

Boh, náš Otec.  

Zvolili sme si byť deťmi Boha. Zvolili sme si nemať nič vlastné a miesto toho za svoje prijať všetko, 

čo má Boh, všetko Božie, veď On, "hoci bol bohatý, stal sa pre vás chudobným, aby ste sa vy jeho 

chudobou obohatili" (2Kor 8, 9).  

Zvolili sme si život v Jeho Rodine a Jeho Dome a Kráľovstve, kde všetci sú si bratia a sestry a 

medzi všetkými vládne hlboké, verné a oddané priateľstvo, ktorému hovoríme milosrdenstvo. Niet 

tam nepriateľstva ani závisti ani boja ani hnevu ani strachu, lebo o priazeň Otca nemusíme s nikým 

zápasiť, ani o Jeho bohatstvo ani o nič, pretože u Otca je všetko v miere nekonečnej a každý od 

Neho dostáva toľko, koľko len vládze a dokáže prijímať, veď "on nedáva Ducha podľa miery" (Jn 

3, 34) ale všetko dáva bez miery.  

Toto z nás robí deti. Že žijeme na Otcovom a nemáme nič, než čo je Otcovo a to máme preto, že 

sme Jeho deti a že nám to ako deťom a dedičom daroval. Nie ako mzdu, ani za odmenu ani pre 

zásluhy, ani nijako podmienene, ale preto, že sme Jeho deti. Po ničom netúžime, lebo všetko už 

máme. Ničoho sa nebojíme, lebo Otec je s nami. Máme vo všetkom radostnú nádej, lebo vieme, že 

všetko nakoniec závisí od Otca, ktorý doplní, čo my nedokážeme a žiadna naša či už nedostatočnosť 



alebo chyba neznamená žiadnu pohromu, pretože za nami stojí Otec, sleduje nás ako svoje 

milované deti a čo je zlé, napraví a čo chýba, doplní.  

Ako správne deti sa snažíme rásť a byť v tomto živote čo najlepší. Aj v bežnej rodine, dieťa 

napodobňuje otca, rastie, silnie, učí sa - nie preto, že by od neho niečo naozaj záviselo, všetko závisí 

od rodičov, ale preto, že ho to baví, že sa im chce podobať - a, áno, chce sa im páčiť, robiť im 

radosť, pomáhať im aspoň v niečom. Nám sa tiež páči byť deťmi Boha, žiť život a vzťahy Boha v 

Rodine Boha. Teší nás, keď sme v tom stále lepší a lepší a dokonalejší a silnejší a schopnejší. S 

radosťou rozvíjame schopnosti, ktoré od Otca máme. So vzrušením hľadáme a objavujeme nové a 

nové spôsoby, ako žiť tento nový bratský život v Rodine Otca stále lepšie a lepšie a stále 

vynaliezavejšie. Nie preto, že by od nás niečo záviselo. Alebo že by sme si museli nejako zasluhovať 

Otcovo bohatstvo. Teší nás, keď sme v tom stále lepší a lepší. Teší nás, keď sa Otec teší z nás. Je v 

tom všetkom láska a čím viac dokážeme pre tých, ktorých milujeme, tým väčšiu radosť aj sami 

prežívame. A tak z lásky rastieme a silnieme podľa výzvy Písma: "Milovaní, budujte sami seba na 

svojej presvätej viere a modlite sa v Duchu Svätom. Zachovajte sa v Božej láske a očakávajte 

milosrdenstvo nášho Pána Ježiša Krista pre večný život" (Júd 1, 20-21).  

Malosť a sila tak idú k sebe a vzájomne sa doplňujú. Sme malí, lebo sme deti Otca. A rastieme a 

silnieme a zdokonaľujeme sa a učíme byť vo všetkom tomto novom živote stále lepší a schopnejší 

tiež práve preto, že sme Božie deti. Ľahostajnosť, lenivosť či zmierenie sa s neschopnosťou a 

priemernosťou by nás usvedčili z opaku. Ak sme deti Boha, nič také medzi nami nemá miesto, 

naopak, denne stále viac plní radosti a pasie dorastáme do onoho vzrušujúceho, k čomu nás Kristus 

uschopnil: "Vy teda buďte dokonalí, ako je dokonalý váš nebeský Otec" (Mt 5, 48).  

A tak malosť a úplná dôvera a spoliehanie sa na Otca vo všetkom je jedna strana mince, rast v sile 

a zručnosti a dokonalosti je druhá strana tej istej mince - a tou je Božie synovstvo, to, že sme deti 

Boha, ktorým už teraz nič nechýba, ničoho sa neboja, po ničom ďalšom netúžia, o nič sa 

nestrachujú, ale denne mocne vzrastajú v podobnosti Otcovi, v umení a schopnosti Božieho Života 

vo svojom novom Domove a novej Rodine Boha. To prvé, že sme deti Otca, nám dáva silu, dôveru a 

odvahu k tomu druhému, vyrásť čo najviac do veľkosti a podoby Otca. V Božej rodine malosť 

dieťaťa a veľkosť, sila, pevnosť a schopnosť syna idú nerozlučiteľne k sebe.  

Tak, ako u nášho staršieho brata Ježiša, ktorý tiež "rástol a mocnel, plný múdrosti, a Božia milosť 

bola na ňom" (Lk 2, 40) a ktorý o svojom učení sa (nielen) ako človek hovorí: "Čo robí Otec, to 

robí podobne aj Syn. Veď Otec miluje Syna a ukazuje mu všetko, čo sám robí; a ukáže mu ešte 

väčšie skutky ako tieto, aby ste sa čudovali" (Jn 5, 19-20). A súčasne ako Syn má úplnú dôveru vo 

svojho Otca: "Hľa, prichádza hodina, ba už prišla, keď sa rozpŕchnete, každý svojou stranou, a mňa 

necháte samého. Ale nie som sám, lebo Otec je so mnou" (Jn 16, 32), "alebo si myslíš, že by som 

nemohol poprosiť svojho Otca a on by mi hneď poslal viac ako dvanásť plukov anjelov?" (Mt 

26, 53)? "Otče, ďakujem ti, že si ma vypočul. A ja som vedel, že ma vždy počuješ, ale hovorím to 

kvôli ľudu, čo tu stojí, aby uverili, že si ma ty poslal" (Jn 11, 41-42).  

Ako deti sme bezstarostní a vrcholne spokojní. Ako synovia rastieme a silnieme a v tejto schopnosti 

rásť máme ohromnú pasiu a radosť. Milujeme ako Otec, ktorého napodobňujeme a navzájom sme 



si oddaní a verní a predbiehame sa v láske ako bratia a sestry a nikde sa necítime lepšie, než v tejto 

svojej novej Rodine, Cirkvi.  

Nie zahodiť, ale integrovať 
Že sme deťmi Boha, z nás robí to, že sme zanechali svoje Ego a miesto neho sme si vyvolil Boha, 

aby On bol našim Otcom, Syn našim Ženíchom a Duch našim životom a tak Boh našim všetkým a 

všetko Božie našim.  

To, čo sme opustili a zanechali, je cieľ, za ktorým sme kedysi ešte ako starí ľudia žiadostivo dychtili 

a o ktorý sme boli ustarostení.  

Ostatného sa ale táto výmena ani zanechanie netýka. Tak, ako v prípade pudov tela nie je na nás, 

aby sme ich potláčali, ale presmerovali všetku ich energiu k nášmu novému Cieľu a tým je byť ako 

Otec, žiť Život Ducha a konať skutky Syna uprostred sveta, to isté platí aj o silách, schopnostiach 

a mohutnostiach duše, ale aj tela. Sila, nadanie, zručnosti, vedomosti, vôľa,... - nič z toho nebude 

zahodené ani zabudnuté, naopak, všetko sa len odteraz upína k nášmu novému cieľu a zmyslu a 

stáva sa súčasťou našej jedinečnej cesty k Bohu a s Bohom. Všetko je zahrnuté, očistené, posvätné, 

integrované do novej osobnosti, ktorou sme sa v Bohu stali. Všetko v Bohu nachádza svoj zmysel, 

svoju veľkosť a svoju novú slávu.  

Ježiš hovorí: "Zlodej prichádza, len aby kradol, zabíjal a ničil. Ja som prišiel, aby mali život a aby 

ho mali hojnejšie [dosl. prekypujúc]" (Jn 10, 10). Teraz to chápeme. Ježiš neprišiel nič z toho 

umŕtviť ani zničiť ani poprieť. Prišiel nás vyslobodiť z moci a otroctva krutého faraóna, ktorým je 

Ego a Egypta, ktorým je tento malý, tesný, malicherný svet plný žiadostivosti, strachu a závisti i 

biednych bojov ľudí medzi sebou. A keď to urobil a my sme sa vyslobodiť nechali, zrazu všetko 

ostatné v nás, oslobodené, uzdravené, očistené a oživené, prepuká do naozaj plného, slobodného 

života plného jasu a radosti, ktorá pramení zvnútra a ktorú čokoľvek vonkajšie už len ťažko dokáže 

zväčšiť a umenšiť vari vôbec, tak, ako to Ježiš prisľúbil: "z jeho vnútra potečú prúdy živej vody" (Jn 

7, 38).  

Veľkosť tejto slobody a opojnosť tohto života v nás vzbudzuje závrat. Ale viera a nádej nám dávajú 

silu k láske - k tomu, aby sme sa vrhli a naplno pokorili do tohto ohromného priestoru a sveta, ktoré 

sa pred nami otvorili, nesení ničím, než samým Duchom v Otcovi a skrze Syna.  

Takýto život sa naozaj dá prúdiť, celým bytím, naplno, v tomto prítomnom okamihu a hlbokej 

radosti plnej pokoja. Keď zomrie Ego, všetko ostatné môže byť konečne zahrnuté a integrované a 

tak to byť má. Všetko je zahrnuté, všetko je objaté, na všetko sa vzťahuje ono veľké a krásne, 

prísľub i volanie, "aby bol Boh všetko vo všetkom" (1Kor 15, 28). Dokonca aj veci ako únava 

prestávajú byť bremenom a už len prosto sú, rovnako naplnené a rovnako včlenené. Sám spánok sa 

stáva modlitbou.  

Svet sa nám náhle odhaľuje a je plný Boha a my sami sme plní Boha.  



Uveriť telom 
Slovo sa telom stalo... a rovnako sa musí vteliť, stať telom, aj naša viera. Písmo vraví, "srdcom 

veríme na spravodlivosť a ústami vyznávame na spásu" (Rim 10, 10) - a srdce, to je naše vnútorné 

ja, to sme my sami, celý človek a teda aj "ústa", čiže telo. Musíme uveriť nielen niekde v mysli, ale 

samým telom. Veriť telom. Preto "viera bez skutkov je neúčinná" (Jak 2, 20), lebo nezahŕňa telo, 

skutky, život, konanie.  

Telo je kotvou duše, miestom, kde žijeme. Kým neveríme aj telom, telo ostáva vo svete a nedotknuté 

a drží aj dušu. Nemôžeme vojsť do Života a Kráľovstva, lebo telo sa ešte nehýbe, ešte sme neverili 

aj telom. Potom naša viera ostáva len na úrovni mienky, názoru, možno občasného zážitku, 

nakuknutia cez bránu Kráľovstva na to, čo je gá ňou - ale kým sa nepohne aj telo, duša sama vojsť 

nemôže.  

Preto v liturgii vychádza nám Ježiš v ústrety nielen ako duch, ale aj ako telo. V tele Cirkvi, v tele 

Eucharistie, všade tam sa dotýka celého človeka, duše aj tela. Skrze telo Ho prijíma aj duša celkom 

tak, ako potom celí, telo aj duša, vchádzame "tou novou a živou cestou, ktorú nám otvoril cez oponu, 

to jest cez svoje telo" (Hebr 10, 20) do Kráľovstva a do Života, ktorý je v Ňom, Bohu, ktorý "prišiel 

v tele" (1Jn 4, 2) a "my sme v tom Pravom, v jeho Synovi Ježišovi Kristovi. On je ten Pravý, Boh a 

večný život" (1Jn 5, 20).  

Uveriť telom. Nielen mysľou, ale aj telom a tak celým srdcom. To je posledný a definitívny krok 

uverenia. Potom už viac niet miesto pre nič iné. Konečne sa celí stávame novými ľuďmi, konečne 

pre nás kresťanstvo značí niekde a niečím byť, nielen niečo konať, praktizovať či zachovať. Telo, 

duša, majetok, všetko sa stáva jedným a to Božím. Už nekolíšeme medzi svetom a Nebom, ale 

definitívne pre nás existuje už len jeden svet, ten Boží, do ktorého sme konečne skutočne vošli. Tak, 

ako o tom hovorí Písmo: "Keď niekto hovorí, tak len ako Božie slovo; keď niekto slúži, tak len z 

moci, ktorú uštedruje Boh" (1Pt 4, 11) a inde: "Deti moje, nemilujme len slovom a jazykom, ale 

skutkom a pravdou. Podľa toho poznáme, že sme z pravdy, a upokojíme si pred ním srdce" (1Jn 

3, 18-19). Všetko sa konečne stáva svätým, všetko sa stáva trvajúcou nepretržitou liturgiou, 

modlitbou, ktorá sa neprednáša slovami či mysľou, ale ktorá je žitá a konaná celým bytím, celým 

telom i celou dušou, samým životom, ako nás nabáda Pavol: "Ustavične sa radujte!  Bez prestania 

sa modlite,  pri všetkom vzdávajte vďaky, lebo to je Božia vôľa v Kristovi Ježišovi pre vás" (1 Sol 

5, 16-18)! 

Odráža sa to aj v slovách Krista o manželstve: "Každý, kto prepustí svoju manželku a vezme si inú, 

dopúšťa sa voči nej cudzoložstva. A ak ona prepustí svojho muža a vydá sa za iného, cudzoloží" 

(Mk 10, 11-12) - pretože byť kresťan znamená žiť Život Boha, Jeho svätosť, Trojičnú lásku a 

jednotu, celým svojím bytím, telom i dušou, každým skutkom, v každom vzťahu a teda, áno, aj v 

manželstve a samým manželstvom. Ak tak nie je, nie je to ešte viera, nie je to ešte kresťanstvo. Ak 

niečo nie je v našej viere zahrnuté, nie je to ešte viera. Ak niečo nie je zahrnutá v našom kresťanstve, 

nie je to ešte kresťanstvo. Ak manželstvo nie je životom Trojičnej jednoty a úsilia o ňu po vzore 



Krista a Jeho Nevesty, Cirkvi, "ktorú si získal vlastnou krvou" (Sk 20, 28), potom to ešte nie je 

kresťanstvo.  

Veriť telom. Uvedomovať si, cítiť vieru každým údom. V každej čiastočke tela. Veriť každým 

jedným pohybom, skutkom, vecou,... Celým sebou. Celý vojsť, celý sa ponoriť do Života, do 

Kráľovstva. To je okamih, kedy začíname rozumieť Eucharistii a ona sa nám náhle približuje a 

otvára. A o tom je aj byť dieťaťom. Dieťa vie, dokáže byť celým srdcom, z celej sily, celým telom, 

celou dušou, prosto, bez komplikovania.  

Dospelák, dieťa, dedič 
Tak si to zhrňme!  

Hriech z nás robí "dospelákov", karikatúru skutočnej zrelosti a dospelosti Božích synov a dcér. 

Podstata leží v snahe byť nezávislí na Bohu, mať niečo svoje, vlastné - vlastný osud, vlastnú vôľu, 

vlastné plány, vlastné zásluhy, vlastnú slávu, moc, vlastníctvo,...  

Pokánie je, keď pochopíme, že sa to síce dá, ale výsledok je katastrofálny. Je ním chudoba, nuda a 

prázdnota Pekla. Vyhnanstvo, do ktorého sa sami uvrhujeme. A tak to vzdávame - aj preto, že sme 

spoznali a uverili, že Boh má jednak pre nás omnoho lepšiu víziu a dar, a jednak že nás skutočne 

prijíma, odpúšťa nám, dokonca platí za nás cenou bolesti a krvi a kríža, aby nám umožnil vrátiť sa 

a Jeho víziu a Dar prijať.  

Stávame sa deťmi, deťmi Boha. Podstata tohto detstva je v tom, že sa rozhodujeme zanechať svoje 

Ego, ktoré po tom všetkom snažení sa ako hriešnikov aj tak za nič nestojí. Rozhodujeme sa nemať 

nič svoje ani nič vlastné, iba Božie. Rozhodujeme sa nespoliehať na nič vlastné ani nečakať nič od 

sveta, iba na Boha a od Boha. Strácame svoj život, samých seba, aby Boží Život a sám Boh boli 

našim všetkým a aby všetko, čo máme, bolo len to Božie, Boh sám. V láske sa nám práve takto 

Boh, náš Otec, dáva a toto je Jeho vízia pre nás: "Lebo ste nedostali ducha otroctva, aby ste sa 

museli zasa báť, ale dostali ste Ducha adoptívneho synovstva, v ktorom voláme: "Abba, Otče!" Sám 

Duch spolu s naším duchom dosvedčuje, že sme Božie deti. Ale ak sme deti, sme aj dedičia: Boží 

dedičia a Kristovi spoludedičia" (Rim 8, 15-17). Výsledkom je, čo hovorí Raniero Cantalamessa: 

"My  z  Božej  milosti  vlastníme Boha!“ On vlastní nás a my Jeho vo vzájomnom darovaní sa lásky.  

A teraz je čas znova vyrásť, ako vraví Písmo, "aby skrze jeho Ducha mocne zosilnel váš vnútorný 

človek" (Ef 3, 16), aby sme rástli až "kým nedospejeme všetci... k zrelosti muža, k miere plného 

Kristovho veku" (Ef 4, 13) a stali sa skutočne dospelými, skutočne synmi a dcérami, skutočne 

dedičmi.  

V čom táto nová a skutočná dospelosť syna a dediča spočíva? Pavol to ukázal úplne jasne: "Sme aj 

dedičia: Boží dedičia a Kristovi spoludedičia; pravda, ak s ním trpíme, aby sme s ním boli aj 

oslávení" (Rim 8, 17). Malé dieťa je od utrpenia uchránené, lebo by ho ešte neznieslo. Je uchránené 

ešte aj od skutočnej roboty a skutočnej námahy. Ešte sa len hrá, žije v bavlnke a v náručí Otca. Ale 



keď vyrastie, je Otcom prizvané ku skutočnej robote. Ku skutočnej námahe. A, áno, aj k utrpeniu a 

bolesti s tým spojenými, ako vraví Ježiš, najprv o detstve: "Kto chce ísť za mnou, nech zaprie sám 

seba,... Lebo kto by si chcel život zachrániť, stratí ho, kto stratí svoj život pre mňa a pre evanjelium, 

zachráni si ho" (Mk 8, 34-35), a potom o dospelosti dedičia a Jeho druha a brata pred Otcom: 

"Nech... vezme svoj kríž a nasleduje ma" (Mk 8, 34).  

Tu začíname chápať, prečo mnohí svätí sa radovali v utrpeniach s Kristom, dokonca o ne Krista 

prosili a žiadali. Veď je to vyznačenie - keď otec jedného dňa povie dieťaťu, si už dosť veľký, nechaj 

hračky stranou a poď, dnes budeme pracovať spolu, skutočnú chlapskú prácu. Alebo keď kráľ, ktorý 

ide do vojny, vezme so sebou už aj svojho syna - je to pocta a vyznačenie a syn už celé roky túžil a 

čakal, kedy konečne bude môcť aj on ísť a sprevádzať otca!  

U nás, v Božej Rodine, to je rovnaké: "Veď vy ste dostali milosť nielen v Krista veriť, ale aj trpieť 

pre neho tým, že vediete ten istý zápas, ktorý ste videli na mne a teraz o mne počúvate" (Flp 1, 29-

30), jasá Pavol, keď vidí toto vyznačenie a povýšenie na iných a sám o sebe dodáva, plný radosti, 

že ho Otec uznal za hodného a prizval ho k svojej "chlapskej" práci, dielu Kráľa, po boku 

Prvorodeného Syna, Krista: "Teraz sa radujem v utrpeniach pre vás a na vlastnom tele dopĺňam to, 

čo chýba Kristovmu utrpeniu pre jeho telo, ktorým je Cirkev" (Kol 1, 24) a potom aj ich 

povzbudzuje, aby tiež boli "vo viere upevnení, stáli a neodkloniteľní od nádeje evanjelia" (Kol 

1, 23). Podobne píše aj Peter: "Radujte sa, keď máte účasť na Kristových utrpeniach, aby ste sa 

radovali a plesali aj vtedy, keď sa zjaví jeho sláva. Keď vás hanobia pre Kristovo meno, ste 

blahoslavení, lebo Duch slávy a Boží na vás spočíva" (1Pt 4, 13-14). Je to vyznačenie od Otca a 

znak toho, že sme po obrátení znovu vyrástli, znovu dospeli, ale už do skutočnej dospelosti a do 

opravdivej zrelosti synov a dcér, dedičov Boha.  

Čo je teda znakom skutočnej dospelosti, zrelosti syna a dediča Boha, pripraveného ujať sa 

Kráľovstva? Stále je dieťaťom Otca a teda stále nemá a ani nechce mať nič svoje a nič vlastné a nič 

od seba ani zo seba, iba všetko Otcovo. Ani sa nespolieha na nikoho ani na nič ani neočakáva nič 

od nikoho ani ničoho, iba od svojho Otca. Je syn Otca a jeho závislosť na Otcovi je jeho najväčším 

bohatstvom s darom. Jeho zrelosť a dospelosť sa však prejavuje v tom, že je dosť silný a veľký na 

to, aby priložil ruku k dielu, ku skutočnej práci, pripravený na skutočný boj a zápas o Kráľovstvo a 

spásu všetkých. Dosť veľký na to, aby podstúpil aj námahu, utrpenie, bolesť, obetu, súženie s tým 

spojené. Práve týmto dospieva, práve týmto sa z neplnoletého dieťaťa stáva mužom, synom a 

dedičom, ako hovorí aj Písmo, "že do Božieho kráľovstva máme vojsť cez mnohé súženia" (Sk 

14, 22), v ktorých sa osvedčíme, že sme už naozaj do svojho dedičstva dorástli. Keby sme toto 

nezvládli, potom by to bola pohroma, ako varuje sám Ježiš: najprv pred tými, ktorí sa nechcú stať 

deťmi a držia sa svojho dospeláctva: "Semeno je Božie slovo. … [to, ] ktoré padlo do tŕnia, to sú tí, 

čo počúvajú, ale starosti, bohatstvo a rozkoše života ho postupne udusia a oni neprinesú úrodu" 

(Lk 8, 11.14). A potom pred tými, ktorí sa deťmi s radosťou stali, ale boja sa vyrásť: "Na skale, to 

sú tí, čo počúvajú a s radosťou prijímajú slovo, ale nemajú korene, veria len na čas a v čase skúšky 

odpadajú" (Lk 8, 13).  

Malé dieťa sa nestane veľkým a silným len tak, z čista, jasna. Aj my máme nástroje, ktorými sa na 

toto chystáme a ktoré nás robia silnejšími. Hovoríme im askéza: Zapieranie sa. Pôst. Bdenie. 



Strohosť a prostota života proti rozmaznanosti a zmäkčilosti. Tak, ako v minulosti synovia kráľov a 

veľmožov správali na zemi na plášti v studených sieňach hradov, umývali sa v ľadovej vode, denne 

cvičili so zbraňou a ťažkými bremenami a učili sa vystačiť s jednými šatami a prostým jedlom, aby 

sa pripravili na život rytiera a bojovníka v poli, presne to isté môžeme aj my. Môžeme sa 

pripravovať, napomáhať tomu, aby sme dorástli do dospelosti dedičov, ktorí sa neboja práce a 

námahy v Otcovom Diele, ktorí sa neboja ani bolesti a utrpenia v spoločnom boji s Kristom, ba ani 

Božieho smútku, plného radosti z hlbokej jednoty a spoločenstva Otca so svojimi deťmi, synmi, 

dedičmi.  

Malosť a súčasne veľkosť. Paradox kresťanstva. Som malý, lebo nemám nič vlastné ani zo seba. 

Som veľký, lebo všetko Božie je moje, sám Boh, môj Otec. Som malý, lebo som dieťaťom a 

spočívam v láske Otca, uvoľnené, bezstarostne, spokojne. A som veľký, pretože som dorástol do 

sily syna či dcéry, Božieho muža, Božej ženy, dediča, ktorý pred Otcovou prácou neuteká, pred 

námahou necúva, bolesti ani utrpenia sa nedesí a obetovať sa s Kristom sa nezdráha, lebo v Duchu 

mocne zosilnel a je plný sily od Otca. Malý a chudobný čo do sveta, bez svetského postavenia, bez 

svetskej moci, bez svetského bohatstva. Veľký pred Bohom a anjelmi, pretože dedič samého Boha, 

dedič Kráľovstva, syn samého Otca.  

Nie snívanie, nie kvietizmus 
Sú ľudia, ktorí sa neodhodlajú k tej radikálnej zmene, prechodu, obráteniu, ktoré spočíva v tom, že 

zanecháme „veľkosť“ svojho Ega, aby sme namiesto neho sa stali deťmi a prijali všetko Otcovo. 

Pre týchto ľudí je kresťanstvo alebo bremenom, pretože ich núti robiť a žiť veci, ktoré hlboko 

a bytostne odporujú ich Egu;...  

... alebo sa pre nich stáva snívaním: únikom od života do „praktikovania náboženstva“, v ktorom sa 

vyžívajú a realizujú vo vonkajších veciach, vo vonkajších znakoch liturgie, vonkajších 

pobožnostiach, utápajú sa v dumaní a uvažovaní a v citoch, nahovárajú si, ako Krista milujú, 

pretože cítia v sebe akési dojatie a pohnutie nad Ním (čo je samo osebe dobré a pochopiteľné a malo 

by byť každému normálnemu človeku prirodzené) – ale toto všetko len ako často nevedomá 

prikrývka, určená na to, aby maskovala strach a neochotu zomrieť sebe, opustiť Ego, uveriť Bohu 

a celkom sa Mu zveriť, vybrať si iba Jeho. Naopak, často práve táto prikrývka je miestom, kde 

bujnie ich Ego a kde sa opájajú pocitom, že oni sú tí jediní "praví" a "veriaci" katolíci, zatiaľ čo celá 

Cirkev Kristova vrátane jej pastierov a námestníka už dávno od Boha odpadla a je už len akousi 

diabolskou inštitúciou, veru, nie ako oni...! Podobne protestantizmus so svojim „stačí ti uveriť, že 

Ježiš je tvoj Spasiteľ a nič viac už netreba, si spasený človek“ koná podobne a utápa sa v ilúzii 

o tom, ako je „spasený iba vierou“, bez skutkov – dokonca teraz už bude „iba požehnaný“, ako tomu 

verí jeho odnož, hlásajúca ono „evanjelium prosperity“.  

A potom je tu kvietizmus, "učenie hlásajúce pasívny nazeravý vzťah k životu a zrieknutie sa aktívnej 

činnosti, ľahostajnosť k dobru i zlu, zmierenie sa s každým utrpením a bezpodmienečné podriadenie 

sa božej vôli" (wikipedia), "forma kresťanskej viery, ktorý znamená úplnú pasivitu duše, blaženej 



preto, že je spojená s Bohom, a Bohom a v Bohu premenená. Toto učenie, zastávané v 17. storočí 

pani Guyonovou a Fénelom, vedie najmä potlačeniu zodpovednosti odmietaním akejkoľvek 

individuálnej iniciatívy" (drahoslav.solas.sk). Smer Cirkvou oficiálne zavrhnutý. Prečo? Nie je vari 

dobré a správne odovzdať sa do vôle Božej? Všetko prijímať? Blažene hľadieť na Otca a kochať sa 

Jeho Krásou a Veľkosťou? Nie je práve o tomto, byť dieťaťom Boha? A sme v jadre problému!  

Kvietizmus je syndróm Petra Pana vo vzťahu k Bohu. Vo svetskom prostredí sa tento syndróm 

prejavuje ako neochota, ťažkosť "prevziať zodpovednosť za svoje činy, majú pocit, že aktivity a 

povinosti, ktoré bežne robia dospelí, sa ich netýkajú, alebo že sa s nimi nevedia vysporiadať. Necítia 

sa pripravení čeliť životu, v ktorom musia rozhodovať sami za seba, aj keď sa blížia k tridsiatke 

alebo majú už po nej. Nedodržujú sľuby, nevedia sa nadlho niečomu zaviazať" (noizz.aktuality.sk). 

Vo vzťahu k Bohu je to podobné: neochota vyrásť, dorásť do zrelosti a dospelosti Božieho syna 

a dcéry, dediča Boha, ktorý je povolaný a vyvolený k veľkej veci, že totiž "ak vytrváme, s ním 

budeme aj kraľovať" (2 Tim 2, 12). Kraľovanie je niečo aktívne, plné sily a konania. Ako synovia 

Otca preto musíme doň dorásť – práve konaním! Dospieť "k zrelosti muža, k miere plného Kristovho 

veku,  aby sme už neboli malými deťmi" (Ef 4, 13-14) – tým, že sa naučíme konať, pracovať 

s Kristom, bojovať po Jeho boku ako súčasť Jeho Tela, Cirkvi bojujúcej, že sa naučíme spolu s Ním 

namáhať, spolu s Ním trpieť, znášať "bremeno dňa a horúčosť" (Mt 20, 12), mať podiel na Jeho 

radosti aj smútku, plesaní v Duchu i slzách a úzkosti Getseman, na bolesti a utrpení i na triumfe 

víťazstva. takto sa z nás stávajú navzájom druhovia, takto sa po boku Krista stávame naplno synmi 

Otca a naozaj sa aj ujímame dedičstva podľa slov Krista: "Poďte, požehnaní môjho Otca, zaujmite 

kráľovstvo, ktoré je pre vás pripravené od stvorenia sveta" (Mt 25, 34)! 

Kvietizmus sa ale toho bojí. Odmieta vyrásť. Odmieta dospieť. Chce stále ostať iba malým 

dieťaťom, pasívnym, bezmocným, ležiacim, ktoré sa necháva obskakovať a obšťastňovať a odmieta 

sa stať druhom Krista a spolupracovníkom Otca, opravdivým dedičom Otca. A tak sa stáva slepou 

uličkou, spĺňajú sa na ňom slová Krista: "Tento človek začal stavať, a nemohol dokončiť" (Lk 14, 

30). Je formou neviery, aj keď sa ako viera tvári. Odmieta totiž volanie Otca, odmieta uveriť, že je 

možné a že je dokonca aj krásne - krajšie, než celý život preležať v kolíske - vyjsť z kolísky von, 

v dôvere podať Otcovi ruku a vyraziť spolu s Ním do sveta dospelých synov a dcér Boha, kráľov 

a kráľovien sediacich a vládnucich na Tróne Baránkovom, predtým však osvedčených 

a ošľahaných, ohňom zocelených a súžením zošľachtených dedičov Otca a druhov, družiny hrdinov 

Jeho Syna, Krista, aby tak Otec "aj v nás mohol milovať, čo ... si obľúbil vo svojom Synovi" (Rímsky 

misál, nedeľná prefácia VII).  

"Pamätaj na to, že Ježiš Kristus, z Dávidovho rodu, bol vzkriesený z mŕtvych podľa môjho evanjelia,  

pre ktoré znášam útrapy až po okovy ako nejaký zločinec. Ale Božie slovo nie je spútané!  Preto 

všetko znášam pre vyvolených, aby aj oni dosiahli spásu, ktorá je v Kristovi Ježišovi, a večnú slávu.  

Spoľahlivé je to slovo: Ak sme s ním zomreli, s ním budeme aj žiť.  Ak vytrváme, s ním budeme aj 

kraľovať. Ak ho zaprieme, aj on zaprie nás."  (2 Tim 2, 8-12) 

Pred nejakým časom sme dumali, že podstatou tretieho obrátenia je práve ono „stať sa dieťaťom“, 

ktoré nemá nič vlastné, ale všetko len a jedine Božie. Tak, ako sa dá dospelosť zameniť za 

dospeláckosť, dá sa aj Božie detstvo zameniť za detinskosť. O tom kvietizmus, myslím, je. Snaží sa 



byť dieťaťom – ale nie skutočným, ktoré sa učí, rastie a dospieva. Ani sa nezrieka seba, svojho Ega. 

Ponecháva si ho v podobe infantilnej túžby vyhnúť sa jednaniu, práci, námahe, rastu, miesto toho 

sa snaží presadiť svoje a ostať naveky v kolíske...  

Preto sv. Terezka jedným dychom hovorí o tom, že chce byť malým dieťaťom a súčasne o tom, že 

musí veľa trpieť s Kristom. Podobne švédsky karmelitán Wilfrid Stinissen hovorí, že po treťom 

obrátení prichádza čas prijať účasť na obete Krista a trpieť spolu s Ním. To, preto, že sme sa stali 

deťmi a zanechali detinskosť - a ako deti sme tak namiesto dospeláctva vyrástli a dorástli do 

skutočnej dospelosti a zrelosti Krista, Syna. 
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